



Sie sind Forscher, Anwender oder Experte der 3D-Druck Branche und möchten Ihre Innovationen und Ergebnisse im Juni 2017 einem ca. 900-köpfigen internationalen Fachpublikum vorstellen? Dann bewerben Sie sich jetzt für den Fachkongress der Rapid.Tech 2017!

You are a researcher, user or expert of the 3D Printing sector and you would like to present your innovations and latest research results to 900 international conference attendees in June next year? Then you have to register for the Rapid.Tech conference from 20 to 22 June 2017 now!

**Jetzt wissenschaftlichen Vortrag einreichen**  
**Register your scientific lecture now**



Noch bis zum **1. November** können Sie sich für Vorträge mit Double Blind Review in den **Fachforen Wissenschaft und Konstruktion** anmelden. [Melden Sie sich jetzt an.](#)

Until **1 November** you have time to apply for a lecture with a Double Blind Review in the **Trade Forums Science and Design**. [Register now.](#)

## Referenten aufgepasst Speakers watch out



Für alle **Vorträge ohne wissenschaftliche Qualitätssicherung** läuft die Einreichungsfrist bis zum **11. Dezember 2016**. Präsentieren Sie Ihre Vorträge in der Anwendertagung oder in den Fachforen 3D Metal Printing, Additive Lohnfertigung, Automobilindustrie, Elektronik, Luftfahrt, Medizintechnik oder Werkzeuge.

[Jetzt anmelden.](#)

For all **lectures without scientific quality assurance** you can send an abstract by **11 December 2016** at the latest. You can present a lecture in the Users Conference or in the trade forums 3D Metal Printing, Additive Contract Manufacturing, Automotive Industry, Electronic Engineering, Aviation, Medical Technology or Tools. [Register now.](#)

## Internationale 3D-Druck Enthusiasten gesucht We are looking for international 3D Printing enthusiasts



Ab sofort können sich auch Referenten für die parallel stattfindende **3D Printing Conference** der FabCon 3.D via Call for Papers anmelden und ihre Trends und Ideen aus den Bereichen 3D Printing at home, Design, Architektur und Start-Up-Gründung der **3D-Druck Community** präsentieren. [Jetzt anmelden.](#)

Speakers can also use the call for papers to register for the parallel **3D Printing Conference** at FabCon 3.D, where they can present their trends and ideas on the topics of 3D printing at home, design, architecture and start-up foundation in the **3D printing community**. [Apply now!](#)

## Ihr Kontakt / Your Contact

### Veranstalter / Organiser

Messe Erfurt GmbH  
Gothaer Straße 34  
99094 Erfurt/Germany  
[www.messe-erfurt.de](http://www.messe-erfurt.de)

**Projektteam / Event Team**

Marcus Lutterberg

+49 361/400 18 10

[lutterberg@messe-erfurt.de](mailto:lutterberg@messe-erfurt.de)

Diana Keucher

+49 361/400 17 30

[keucher@messe-erfurt.de](mailto:keucher@messe-erfurt.de)

Anna-Sophie Pfestroff

+49 361/400 16 20

[pfestroff@messe-erfurt.de](mailto:pfestroff@messe-erfurt.de)

[Impressum](#)

**Herausgeber / Publisher**

Messe Erfurt GmbH, Gothaer Straße 34, 99094 Erfurt, Germany

Aufsichtsratsvorsitzender/Chairman of the Supervisory Board: Georg Maier, Staatssekretär/Secretary of State

Geschäftsführer/CEO: Thomas Weißenborn

Amtsgericht/District Court Jena HRB 504079

Tel.: +49 361 400-0, Telefax: +49 361 400-1111,

E-Mail: [info@messe-erfurt.de](mailto:info@messe-erfurt.de), Internet: [www.messe-erfurt.de](http://www.messe-erfurt.de)

**Redaktion / Editorial services**

Messe Erfurt GmbH, Marketing & Kommunikation / Marketing & Communications, Gothaer Straße 34, 99094 Erfurt, Germany,

Phone: +49 361 400-1500, Fax: +49 361 400-1111,

**Bildnachweis / Image Credits**

Copyright und alle Rechte an dem Newsletter inklusive der Fotos obliegen der Messe Erfurt GmbH.

Nachdruck der Beiträge ist auch im Auszug nur mit Genehmigung der Messe Erfurt GmbH erlaubt.

Alle Inhalte werden nach bestem Wissen, jedoch ohne Gewähr veröffentlicht.

Der Newsletter der Messe Erfurt GmbH dient nur der persönlichen Unterrichtung des Empfängers. Die Weitergabe oder Vervielfältigung ist nicht gestattet.

Jede Verwertung außerhalb der engen Grenzen des Urhebergesetzes bedarf der Zustimmung der Messe Erfurt GmbH. Dies gilt auch für die Vervielfältigung per Kopie, die Aufnahme in elektronische Datenbanken und für die Vervielfältigung auf CD-ROM. Zitate aus dem Inhalt sind bei Quellenangabe erlaubt.

Messe Erfurt GmbH retains the copyright and all rights to the newsletter including the photographs.

Reprinting the articles or excerpts thereof is only permitted with the approval of Messe Erfurt GmbH.

All contents published are correct to the best of our knowledge, but without any guarantee.

The Messe Erfurt GmbH newsletter is intended solely for the personal information of the recipient.

Forwarding or copying of the newsletter is not permitted. Any use outside of the strict provisions of German copyright law requires the consent of Messe Erfurt GmbH. This also applies to the making of physical copies, storage in electronic databases and reproduction on CD-ROM.

The content may be cited with reference to the source.

Titelmotiv: Moon Rover Rad, SLM Solutions/Part Time Scientists; Foto: Christian Seeling

Header Photography: Moon Rover Wheel, SLM Solutions/Part Time Scientists, Photo: Christian Seeling